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PROTOKÓŁ NR XLIX/2023 

z XLIX zwyczajnej Sesji Rady Powiatu Świebodzińskiego 

  odbytej 14 czerwca 2023 roku w sali sesyjnej 

Starostwa Powiatowego w Świebodzinie ul. Kolejowa 2 

  

Ad.1 

Otwarcie Sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara o godzinie 9.00 otworzyła i prowadziła XLIX zwyczajną 

Sesję Rady Powiatu Świebodzińskiego VI kadencji.  

Poprosiła o zalogowanie się do systemu DSS Vote i przystąpiła do sprawdzenia obecności. 

Przewodnicząca stwierdziła, że na stan 17 radnych obecnych jest 14, w związku z tym Rada 

jest władna, aby podejmować prawomocne uchwały. 4 Lista obecności radnych stanowi 

załącznik nr 1 do protokołu.  

Przewodnicząca Rady Urszula Miara dodała, że sesja została zwołana prawidłowo oraz 

poinformowała, że uczestnicząc w sesji Rady Powiatu wyraża się zgodę na przetwarzanie i 

upublicznianie swoich danych osobowych i wizerunku w myśl art. 6 ust. 1 lit. a oraz art. 9 ust. 

2 lit. e rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 w sprawie ochrony 

osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego 

przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o 

ochronie danych) z dnia 27 kwietnia 2016r. – tzw. RODO. 

Przewodnicząca Rady powitała Starostę Świebodzińskiego Zbigniewa Szumskiego, 

Wicestarostę Świebodzińskiego Andrzeja Chromińskiego, wszystkich Radnych Powiatu 

Świebodzińskiego, radnych Młodzieżowej Rady Powiatu Świebodzińskiego, której 

ukonstytuowanie nastąpi 22.06.2023 r. tj.: Weronikę Garbowską Powiatowy Zespół Szkół,  

Mikołaja Iwaszkiewicza Zespół Szkół Leśnych w Rogozińcu, Wiktorię Kaczmarek Centrum 

Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Zbąszynku, Wojciecha Korkiewicza Powiatowy 

Zespół Szkół, Martynę Mania Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w 

Zbąszynku, Artura Mietlickiego I Liceum Ogólnokształcące w Świebodzinie, Kacpra Mintę 

Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Zbąszynku, Maksa Peliana, Pawła 

Redzika i Emilię Walczak, Maję Wechtorowicz i Patrycję Zawał z Powiatowego Zespołu Szkół, 

panią Dorotę Karbowiak Skarbnika Powiatu Świebodzińskiego, panią Bernardę Czajkowską 

Naczelnika Biura Rady i Zarządu Powiatu, panią Annę Iwachów głównego specjalistę zespołu 

stanowisk do spraw edukacji i zadań społecznych, panią Annę Zielińską, Inspektora w Zespole 

do Spraw Cyfryzacji w Wydziale Organizacyjnym, panią Annę Kowalik Inspektora w Biurze 

Rady, pana Piotra Nawojczyka i Marcina Lewandowskiego informatyków, wszystkie pozostałe 

osoby obecne na dzisiejszej sesji oraz obserwujących nasze obrady w mediach. Lista obecności 

osób zaproszonych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Ad.2  

Przewodnicząca Rady Urszula Miara zapytała, czy do porządku obrad, który został przesłany 

radnym wraz zawiadomieniem (Zawiadomienie stanowi złącznik nr 3 do protokołu) są uwagi 

lub propozycje zmian.  

 

Uwag do porządku obrad nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady Urszula Miara 

odczytała porządek obrad i przystąpiła do jego realizacji, który  przedstawia się następująco: 

1.Otwarcie XLIX sesji Rady Powiatu i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2.Przedstawienie porządku obrad. 

3.Omówienie protokołu z sesji Rady Powiatu w dniu 23.05.2023 r.  

4.Informacja z działalności Zarządu Powiatu w okresie międzysesyjnym (Druk Nr 565).  

5.Interpelacje i zapytania radnych. 

6.Rozpatrzenie raportu o stanie Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 556): 
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a) debata nad raportem o stanie Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok: 

- głosy radnych; 

- głosy mieszkańców; 

b) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu wotum zaufania (Druk Nr 558). 

7.Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego 

za 2022 rok: 

a) zapoznanie się z: 

- sprawozdaniem rocznym z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok 

(Druk Nr 540); 

- sprawozdaniem finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 550); 

- opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 549); 

- informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 

2022 roku (Druk Nr 539); 

b) odczytanie opinii komisji stałych i komisji rewizyjnej Rady Powiatu; 

c) dyskusja; 

d) podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Powiatu Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2022 rok 

(Druk Nr 560). 

8. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium: 

a) zapoznanie się ze stanowiskiem Komisji Rewizyjnej; 

b) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o wniosku 

Komisji Rewizyjnej (Druk Nr 557); 

c) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Świebodzińskiego (Druk 

Nr 559). 

9. Podjęcie uchwał: 

1) w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Powiatu 

Świebodzińskiego w 2023 r. (Druk Nr 561); 

2) w sprawie pozbawienia odcinka drogi nr 1217F relacji Jordanowo – Wilenko - Szczaniec, 

na działkach ewidencyjnych nr 56/8, 56/9 położonych w obrębie m. Wilenko kategorii drogi 

powiatowej (Druk Nr 562); 

3) w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023 Powiatu Świebodzińskiego (Druk Nr 

563); 

4) w sprawie zmian wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Świebodzińskiego na lata 

2023-2035 (Druk Nr 564). 

10.Sprawy różne. 

11. Zamknięcie obrad XLIX sesji.  

 

Ad.3  

Przewodnicząca Rady Urszula Miara poinformowała, że zgodnie z paragrafem 20 ustęp 3 

Statutu Powiatu Świebodzińskiego do protokołu z sesji Rady Powiatu z dnia 23.05.2023 r. do 

chwili rozpoczęcia sesji nie zgłoszono uwag, w związku z tym protokół został przyjęty. 

 

Ad.4  

Informację z działalności Zarządu Powiatu w okresie międzysesyjnym (Druk Nr 565), radni 

otrzymali wraz zawiadomieniem. (Informacja stanowi złącznik nr 4 do protokołu). Następnie 

poprosiła Starostę o uzupełnienie informacji. 

 

Starosta Zbigniew Szumski – w dniu dzisiejszym rozpoczęło się również posiedzenie zarządu, 

na którym: 

- wprowadzono autopoprawki do projektów uchwał: 
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1/w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Powiatu 

Świebodzińskiego w 2023 r.; 

2/w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023 Powiatu Świebodzińskiego; 

3 w sprawie zmian wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Świebodzińskiego na lata 2023-

2035; 

- powołano komisję konkursową do przeprowadzenia postępowania konkursowego na 

stanowisko Dyrektora Poradni Psychologiczno- Pedagogicznej w Świebodzinie w 10 

osobowym składzie; 

- skierowano do zaopiniowania przez ościenne samorządy projekt uchwały w sprawie 

pozbawienia odcinka drogi powiatowej nr 1209F relacji Rosin – Raków - Szczaniec, 

położonej na działce ewidencyjnej nr 216/2 w obrębie m. Wolimirzyce, kategorii drogi 

powiatowej; 

- zapoznano się z kolejną koncepcją projektu przebudowy Placu Dworcowego w Świebodzinie. 

Pierwsze pomysły projektantów zostały odrzucone po przeprowadzonych konsultacjach, 

drugą wersję zarząd przyjął do procedowania i w tym tygodniu odbędą się kolejne spotkania 

konsultacyjne;  

 

Przewodnicząca Rady zapytała, czy są pytania lub uwagi do tej informacji. 

 

Pytań i uwag nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady stwierdziła, że informację z 

działalności Zarządu Powiatu w okresie międzysesyjnym uważa się za przyjętą i przeszła do 

kolejnego punktu interpelacje i zapytania radnych. 

 

Ad.5 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara zapytała, kto z Radnych chciałby złożyć zapytanie lub 

interpelację? 

 

Radny Maciej Sieńkowski złożył pisemną interpelację dotyczącą udzielenia pomocy 

finansowej dla OSP Smardzewo na zakup defibrylatora ADE w kwocie 3.000 zł. Interpelacja 

stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Więcej interpelacji ani zapytań radni nie złożyli. Wobec tego Przewodnicząca Rady Powiatu 

przeszła do kolejnego punktu obrad. 

 

Ad.6 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara poinformowała, że raport o stanie Powiatu 

Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 556) radni otrzymali do zapoznania się w ustawowym 

terminie. Raport  stanowi załącznik nr 6 do protokołu. Dodała, że zgodnie z wymogami ustawy 

o samorządzie powiatowym artykuł 30 a ustęp od 1 do 7 - raport o stanie powiatu i zasady 

procedowania zostały ogłoszone w Biuletynie Informacji Publicznej Powiatu 

Świebodzińskiego.  

 

a) debata nad raportem o stanie Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok: 

- głosy radnych: 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara otworzyła dyskusję i poprosiła radnych o zabieranie 

głosu w tym punkcie.  

 

Starosta Zbigniew Szumski dokonał podsumowania ubiegłego roku w formie prezentacji 

stanowiącej załącznik nr 7. Stwierdził, że ubiegły rok to jeszcze cały czas tematy związane z 

covidem, jak również zmaganie z problemem uchodźców wojennych. Jeżeli chodzi o sytuację 
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takiego układu ustrojowego powiecie świebodzińskim, to jesteśmy w tej komfortowej sytuacji, 

że w tej chwili mamy ustabilizowaną sieć szkół. Żadnych drastycznych ruchów mimo wahań 

pieniądza na utrzymanie szkół w zasadzie zarząd nie przewiduje, bo nie ma potrzeby. Mamy 

sytuację stabilną w domach pomocy społecznej. W zeszłym roku pracownicy domów pomocy 

społecznej otrzymali około 30% podwyżkę i to jest w zasadzie największa bolączka. Kwestia 

nowych jednostek, które się pojawiły o tym za chwilę, warsztaty terapii zajęciowej, domy 

dziecka, sytuacja stabilna, jeżeli chodzi o starostwo, w zeszłym roku też były pytania na sesji o 

poziom wynagrodzeń, wynagrodzenia średnio w zeszłym roku w starostwie wzrosły około 

33%. Generalnie ma to na celu niwelowanie inflacji, ale też jest dobry czas dla administracji. 

Zaczyna się doceniać przede wszystkim wiedzę, kompetencje, kwalifikacje, wykształcenie. To 

jest dobra tendencja, inna niż 10, 15 czy 20 lat temu na początku samorządu.  

Generalnie o sytuacji finansowej to pani Skarbnik będzie mówiła, wyzwania są duże. Jeżeli 

ktoś myśli, że jak sobie budżet uchwalimy w grudniu, to potem przez cały rok można spokojnie 

tylko te pieniądze dzielić i statycznie zarządzać, to się bardzo myli. W związku z tym przez to, 

co się dzieje w sytuacji politycznej, w tym bardzo szerokim zakresie, w związku z różnymi 

tendencjami w gospodarce, nie da się zarządzać pasywnie. Także budżet wymaga częstych 

interwencji, częstych decyzji, częstego działania. Ale jednocześnie tak, jak jest dużo zagrożeń, 

tak się pojawiło dużo szans, z których staramy się korzystać. Co się działo w powiecie? 

Zaczniemy od oświaty i skończymy w oświacie jedna z takich zaszłości, którą w ostatnich 

latach udało nam się wreszcie po kilkunastu latach zlikwidować. Mianowicie macie Państwo 

starą kotłownię jeszcze do niedawna w liceum ogólnokształcącym w Parku Chopina przy 

Pomniku Niepodległości. Świebodzińska marka no odstawała trochę pod względem 

infrastrukturalnym w ostatnich latach, a w roku ub. kończyliśmy te zadania. Wymienione 

zostały okna za 1.230 tys., funkcjonuje nowa kotłownia. Wcześniej też został wprowadzony 

system centralnego monitoringu i zabezpieczenia przeciwpożarowego, W tej chwili budowana 

jest winda za 400.000 zł. Także szkoła będzie jako pierwszy praktycznie z obiektów takich o 

charakterze zabytkowym, w pełni dostępny dla osób niepełnosprawnych. Powstało to 

oczywiście dzięki dotacjom rządowym. Rządowy fundusz inwestycji lokalnych, zanim jeszcze 

pojawił się Polski Ład, dofinansowanie rzędu 2 milionów złotych. Na windę dostaliśmy 

250.000 z PFRON- u i teraz trochę się będziemy chwalić, dlatego, że musimy się chwalić, bo 

jest czym. Dzięki dotacjom rządowym mogliśmy wiele tematów zrealizować. Przebudowa 

drogi powiatowej numer 1223 Mostki-Przełazy, całkowity koszt tej drogi to 4.683.504,05, 

2.402.023 to Fundusz Dróg Samorządowych, około 800.000 do wkładu samorządowego 

dołożyła gmina Lubrza.  

Przebudowa drogi Wilkowo-Borów-Ołobok koszt zadania 6,5 miliona,  dofinansowanie 

3.337.485 zł z FDS i 1,5 miliona wkładu gminy Świebodzin do tego całego przedsięwzięcia. 

Droga w tej chwili bardzo często uczęszczana przez biegaczy. Brakuje nam tego odcinka Borów 

Ołobok. Jak go zamkniemy, to będzie można robić pętlę od ratusza do ratusza 21 km, 

półmaraton. No i teraz, żeby nie było, że układ rządzący w powiecie robi tylko swoje drogi, 

sztandarowa rzecz tak zwanej opozycji jest zrobiona za prawie 10 milionów złotych tj. 

Modernizacja drogi powiatowej Niedźwiedź-Toporów wraz z budową kanału 

technologicznego. Ten trakt musiał być zrobiony, bo po prostu było pobojowisko, a kolejny taki 

odcinek jeszcze czeka na to. Zwracam na jedną rzecz uwagę to, co się pojawiło w trakcie 

realizacji tych inwestycji. Waloryzacja 1.228.826 zł -  w trakcie budowy wybuchła wojna. Ceny 

materiałów poszły bardzo dużo i na początku nikt nie wiedział, co z tym wszystkim robić, 

zanim nie weszły przepisy prawne regulujące to. Firmy groziły i w przypadku Wilkowa-

Borowa i Niedźwiedzia-Toporowa, że po prostu zejdą z placu budowy, bo 90% zaawansowania 

robót dawał im jakikolwiek jeszcze zysk. Cała reszta to mogła być dokładka. No ale trzeba było 

przeprowadzić waloryzację i z rządowego funduszu Polski Ład uzyskaliśmy, ale na początku 

nie było wiadomo i za własne pieniądze zabezpieczaliśmy ta waloryzację.  
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Kolejny odcinek Węgrzynowice-Błonie, to jest ten odcinek, który leży w ciągu tej poprzedniej 

Niedźwiedź-Toporów pomiędzy Błoniami a Niedźwiedziem za ponad 3 miliony złotych. Tutaj 

też gmina Skąpe dokładała się do tego. Oczywiście w tej chwili w miejscowości już jest wielka 

presja i w zasadzie zarząd wyraził zgodę na robienie projektu na próg ograniczający prędkość, 

gdyż boją się o swoje dzieci mieszkańcy tej miejscowości. 

I teraz tak kolejna droga modernizacja drogi powiatowej Koźminek -Kręcko. W zasadzie droga 

nieruszona od wojny. Pierwszy odcinek został zrobiony z rządowego funduszu inwestycji 

drogowych. 50% wkładu musieliśmy własnego mieć, 25%, czyli po 400.000 dał powiat. Drugą 

część dał Zbąszynek, 50% środki rządowe. Natomiast i to było gdzieś za około 1.600 tys. 1.700 

tys., natomiast cała reszta to są pieniądze już z Polskiego Ładu. Ta inwestycja do października 

powinna być skończona, ale myślę, że zostanie skończona tak w na początku sierpnia. Teraz 

przebudowa drogi w Rusinowie  za ok. 5 milionów. Tam wszystko zostało skanalizowane pod 

względem jakby burzowym, deszczowym, bo to był bardzo duży problem tej miejscowości i 

zalewanie posesji. Przebudowa drogi powiatowej Toporów Kłodnica, to ciekawe takie 

przedsięwzięcie, to jest droga zrobiona w ramach współpracy z lasami, bo lasy generalnie 

najczęściej korzystają z tej drogi. Udało się załatwić 1.865.900 zł z Funduszu Leśnego. Resztę 

tej kwoty do 2.700 tys. pół na pół zapłaciły gmina Łagów i powiat i ludzie spodziewali się, że 

nie wiadomo, jakie tam będą efekty. Tego efekty są takie, że ta droga rzeczywiście jest dobrze 

odwodniona, ale jest węższa. Na przykład mijać się można tylko na zakładki i dalej trzeba 

będzie utrzymywać. Ona została wzmocniona szutrowo, jej zniszczenie dalej będzie 

postępować w wolniejszym może tempie, ale generalnie to dalej będzie droga leśna.  

Teraz droga numer 1212 Kosieczyńska – Okrężna - duże zadanie, podpisane porozumienie z 

gminą Zbąszynek. Całość będzie kosztować 15 mln, bo tam przede wszystkim chodzi też 

jeszcze o odebranie tych wszystkich wód opadowych, które spływają z tej ulicy Okrężnej i to 

wszystko spływa pod wiadukt i tam jest taki duży zbiornik, to wszystko trzeba wymienić, to są 

takie duże koszty, plus mur oporowy musi być wybudowany, bo droga będzie poszerzona. 

Będzie ścieżka rowerowa i żeby to całe osiedle tam nie spłynęło na dół trzeba przeprowadzić 

duże tutaj zbrojenia. W każdym razie 15 milionów: z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg 5 

milionów ponad, 5 milionów gmina Zbąszynek, 2025 termin oddania.  

Modernizacja dróg powiatowych w Świebodzinie to, na co ludzie czekali. W pierwszym etapie 

Zachodnia, Łąki Zamkowe, Poznańska. W zeszłym roku to się zaczęło i trwa w tej chwili.  

Łącznie to będzie 7.322.791 zł, 151 tys. roboty dodatkowe (dzisiaj będzie autopoprawka 

zgłoszona). Prawdopodobnie będziemy zwiększać zakres robót, jeszcze takie możliwości 

mamy, bo trochę mniej na przetargu zapłaciliśmy na to i około 900.000 mamy wolnych 

środków, także prawdopodobnie poszerzymy to zadanie, ale o tym później, także to w tej chwili 

trwa.  

No i poprawa bezpieczeństwa ruchu pierwszych, to na co ludzie często zwracają uwagę. Na 

ulicy Sobieskiego była duża petycja mieszkańców, ulicy Skrajnej,  po prostu ludzie się boją 

przechodzić przez jezdnię. Jednak te tiry jeżdżą. No i można było robić, można było nie robić 

tego przejścia. Okazało się, że warto było dlatego, że tam też się pojawiła w tej chwili nowa 

fabryka, jest tam duży ruch, generalnie teraz zaczęliśmy przeprojektowywać ten projekt, który 

mamy na Sobieskiego. I to samo w tym w Dąbrówce Wielkopolskiej też. Zaczęło się od pism, 

od dreptania,  od chodzenia, od zwracania uwagi przez Radę, przez sołtysa, przez mieszkańców, 

gdzieś tam w internecie. I generalnie jak ten sklep został wybudowany, to trzeba było 

zabezpieczyć ludziom, żeby mieli bezpieczne przejście. I udało się, to co podkreślam, bo tutaj 

też na to udało się uzyskać pieniądze z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg prawie nie wiem, 

60% dofinansowania, tak samo dostaliśmy dofinansowanie na to Sobieskiego 73.000 pieniędzy 

zewnętrznych, 99 tys. własnych samorządy zlekceważyły tą szansę i było już sporo miejsca 

wolnego, żeby te pieniądze na te przejścia podostawać. Ale to nie jest też tak, że robimy tylko 

z gminami rzeczy w oparciu o środki zewnętrzne, bo czasami składamy się, no na przykład 

chodnik w Międzylesiu 650.000 dzielona na pół inwestycja z gminą Skąpe. Tu sygnalizuję takie 
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tematy, bo takich działań było więcej. Tak samo ulica Sadowa w Sieniawie, to jest droga 

prowadząca z Sieniawy do Staropola, jakby ona była zrobiona w asfalcie to by było fajne, bo 

taki układ komunikacyjny jest dosyć istotny, ale na to nie ma pieniędzy, ale gmina Łagów 

zabiegała o to, żeby robić, to zrobili, przygotowali. Całość inwestycji poprowadzili,  

dołożyliśmy połowę, a oni drugą i droga tak naprawdę dzisiaj jest. Dlatego przedsięwzięcia też 

są realizowane z gminą Skąpe, na Ołoboku tak było.  

Modernizacja budynku Powiatowego Zespołu Szkół w zeszłym roku się zaczęła od tego, co 

wewnątrz, czyli toalety,  potem okna, w tej chwili trwają dalej roboty już zewnętrzne na samym 

obiekcie, czyli dach. Parking już jest zrobiony, na to dostaliśmy też dotację rządową prawie 4 

miliony złotych.  

Znalazł się pomysł na to, co dalej z tym obiektem po SOSW na Sobieskiego. Szkolne 

Schronisko Młodzieżowe na dzisiaj w całości jest obłożone 70 - 90 osób. To są matki z dziećmi, 

uchodźcy ukraińscy. Mamy cały czas podpisywaną umowę z Wojewodą Lubuskim, także za to 

jest dosyć dobry pieniądz. Dzięki temu będzie nas stać na modernizację kotłowni na i pomp 

ciepła i na system fotowoltaiczny. To się w tej chwili zaczyna, remonty wewnątrz trwają 

natomiast część stołówkowa została przekształcona w warsztaty terapii zajęciowej. Z Postępu 

zostały wyprowadzone, w tej chwili mamy nowoczesne pomieszczenia, dostaliśmy na to 

dofinansowanie 500.000 zł z PFRON-u także generalnie ten obiekt też znalazł swoją formułę 

działania. Były w zeszłym roku pytania na komisji którejś tam o to, jak wygląda współpraca z 

gminami? Ja powiem Państwu tak. Generalnie współpracę z gminami trzeba chwalić i trzeba 

kontynuować. Formuła taka, iż wszystkich traktujemy w miarę równo, a tym miernikiem tej 

równości jest dokładany pieniądz do inwestycji powiatowi, jest to najlepsze z możliwych 

rozwiązań, bo każde inne rozwiązanie nie oparte o pieniądz, tylko albo przepychanki 

polityczne, albo jakieś sympatie czy antypatie, po prostu jest bez sensu, ono wcześniej czy 

później będzie miało krótkie nogi i niech sobie w gminach mówią, że powiat jest biedny i oni 

muszą do nas dokładać. Niech oni tak mówią, a my bierzmy tą kasę i róbmy te inwestycje, bo 

jeżeli nie będą się w Świebodzinie dokładać do dróg powiatowych w mieście Świebodzin, to 

będziemy drogi powiatowe robić tam, gdzie gmina będzie dokładać, czyli na przykład 

zobaczcie, jak wygląda centrum dzisiaj Zbąszynka, a jak wygląda centrum Świebodzina, także 

to jest jakby ten podstawowy motyw i tutaj nie może być innego rozwiązania.  

My mamy 400 km dróg powiatowych, nie jesteśmy w tego wszystkiego ogarnąć. Mamy 

pieniądze takie jakie mamy i trzeba je próbować dzielić w miarę sprawiedliwie i zwracam 

uwagę na rzecz taką. Mieliście na Komisji pismo, żeby dofinansować budowę stadionu. 

Przepraszam, gmina Świebodzin zeszłym roku dołożyła 1.746.000 przy 150 milionach budżetu, 

gmina Lubrza budżet 3 czy 4 razy mniejszy 800.000 (Moski-Przełazy), Zbąszynek 600.000,  

który ma podpisaną z nami umowę na 5 milionów do tej inwestycji, o której wcześniej 

wspominałem. Ten miernik finansowy, że tak powiem jest bardzo istotny. Niech sobie gadają 

co chcą, my jeżeli będziemy mieli możliwości, będziemy to robić i tyle. Natomiast ludzie 

oceniają i ludzie widzą jak wygląda infrastruktura. I my tutaj jesteśmy po to, żeby załatwiać  

nie chwałę dla powiatu, nie chwałę dla gminy jednej czy drugiej, tylko żeby działać na rzecz 

mieszkańców takimi rozwiązaniami jakie są możliwe, a takie rozwiązanie, że właśnie ta 

dokładka finansowa powoduje, że inwestycja robiona tu, a nie gdzieś indziej, w moim 

przekonaniu jest rozwiązaniem w miarę sprawiedliwym. W zeszłym roku 3.89.5000 zł zostało 

dołożone do tych wszystkich inwestycji, przy czym zwracam uwagę na jedną rzecz, bo tutaj to 

widać, szczególnie Wilkowo-Borów, inwestycja za 7 milionów złotych i tutaj wkład był 

dzielone do 60% dofinansowania, czyli po 20% inwestycji. Do Rusinowa natomiast to byłoby 

2,5% czyli ok. 151.000 zł. Za takie dokładki 151 tys. czy 498 tys. czy 243 tys., tak naprawdę 

byśmy sami to zrobili bez potrzeby jakby wspomagania przez gminę, ale warto utrzymać tą 

zasadę. W tym momencie powiat jest zaangażowany w realizowane inwestycje na 64 miliony 

złotych, w tym dotacji rządowych programów inwestycyjnych 45 milionów złotych. Nie było 
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takiego roku, jeżeli chodzi o kwestie inwestycyjne, rozwojowe i właśnie w ten sposób trzeba 

oceniać rzeczywistość, w której funkcjonujemy.  

Chciałbym tutaj podziękować przede wszystkim wielu ludziom zaangażowanym tutaj w  

Starostwie w to, żeby to wszystko można było realizować. To jest naprawdę duże 

przedsięwzięcie i dzisiaj co niektórzy odpowiadają za inwestycje rzędu 6-8-10 milionów 

złotych. To jest naprawdę duża odpowiedzialność. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara podziękowała Staroście za wystąpienie. Dla obecnej na 

sesji Młodzieży wyjaśniła na czym polega udzielenie absolutorium. Następnie poprosiła 

Radnych o dalsze głosy w dyskusji. 

 

Radny Michał Motowidełko - Pani Przewodnicząca! Panie Starosto! Szanowni Radni!  Ja 

jeszcze bym chciał wrócić do tych liczb, które wskazał Pan Starosta, to znaczy wysokość 

dofinansowań tych środków zewnętrznych. Chciałem się również odnieść w kontekście tego, 

że warto zwrócić uwagę na to, że Powiat Świebodziński, Pan Starosta, Zarząd Powiatu 

skutecznie aplikuje o środki, bardzo dobrze współpracuje z Wojewodą oraz instytucjami, które  

podejmują decyzję w sprawie dofinansowań do zadań, które realizujemy. Tym samym 

chciałbym tym wszystkim osobom, które są zaangażowane, które wspierają te inwestycje, te 

wnioski serdecznie podziękować. Dziękuję. 

 

Radna Jolanta Starzewska - Przedstawił Pan nam tutaj w zasadzie politykę drogową i ten 

raport o stanie oświaty wskazuje, że powiat ma taką politykę, ta polityka jest bardzo dobra. 

Natomiast mamy takie punkty jak polityka zdrowotna w tym raporcie. Polityka zdrowotna w 

powiecie polega na udostępnieniu miejsca dla Mammobusa i dla Krwiobusa. Chciałabym, żeby 

w następnym budżecie znalazły się takie zadania polityki zdrowotnej, które powinniśmy my 

jako powiat kształtować, przynajmniej tak mi się wydaje. To jest moje zdanie, że my 

powinniśmy nadawać ton, bo oceniamy, jaki jest stan zdrowotny, czy jakie są potrzeby 

mieszkańców. I myślę, że w następnym budżecie znajdą się zadania z profilaktyki, tak jak to 

było kilkakrotnie w poprzednich latach, że prowadziliśmy czy pikniki czy badania 

przeznaczyliśmy specjalne pieniądze na taką politykę również tutaj w tej informacji o 

organizacjach pozarządowych i realizacji różnych projektów. Każdego roku mamy informację 

o tym, że ilość wniosków przekracza kwotę, którą my jako Rada przeznaczamy na te zadania.  

Chciałabym, ponieważ powstała ta Młodzieżowa Rada, żebyśmy i myślę, że ten kierunek 

przekazywania władzy, czy kierowania polityką młodym ludziom, to myślę, że powinniśmy 

również zwiększyć kwotę dla organizacji pozarządowych, bo wiemy, że w powiecie tych 

organizacji jest dosyć dużo. Jeżeli wyznaczymy w konkretny sposób np. ekologia czy 

profilaktyka zdrowia, takie zadania, może młodzież nam tutaj jako Młodzieżowa Rada 

podpowie, to będziemy mogli przekazać społeczeństwu część zadań i z aktywizować pewne 

środowiska. I to jest taki mój wniosek też jako Przewodniczącej Komisji Edukacji i Spraw 

Społecznych, żebyśmy zadbali o to, żeby tych środków na takie zadania dla organizacji 

pozarządowych było więcej. No to są takie moje 2 uwagi, bo tutaj po wnioskach seniorów w 

zeszłym roku wprowadziliśmy nawet do zadań dla organizacji pozarządowych taki punkt, gdzie 

te organizacje seniorskie mogą działać i aplikować. Pan Starosta wczoraj na Komisji też zwrócił 

uwagę, że młodzi ludzie zwracają uwagę na fakt, że w Świebodzinie czy w powiecie nie dzieje 

się wiele rzeczy dla młodzieży. Staramy się dbać o środowiska seniorskie, bo one tego 

wymagają, wymagają szczególnej opieki, ale również jesteśmy odpowiedzialni za kreowanie 

polityki zdrowotnej w kontekście nawet tego, o czym Pan teraz przed chwileczką powiedział, 

że  zeszły rok był taki trudny, dlatego, że jeszcze borykaliśmy się z problemami po covidowymi 

i myślę, że jeżeli my wyznaczymy zadania i zachęcimy do tworzenia i robienia różnych zadań 

i stworzymy warunki do tego, żeby móc uczestniczyć czy profilaktyce zdrowia czy badania, to 



BR.0002.1.6.2023.BC 

__________________________________________________________________________________ 
PROTOKÓŁ NR XLIX/2023 z XLIX zwyczajnej Sesji Rady Powiatu Świebodzińskiego odbytej 14 czerwca 2023  w 

siedzibie Starostwa Powiatowego w Świebodzinie, ul. Kolejowa 2 
Strona 8 z 21 

będzie to krok w stronę mieszkańców i nas, żeby to nasze społeczeństwo było zdrowsze i 

zaktualizowane. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Rady Powiatu Urszula Miara - ja myślę, że specyfika covidowa powodowała, 

że z tą profilaktyką mieliśmy jakby mniejsze zaangażowanie, ale tak naprawdę szczepienia i 

cały szereg działań, żeby choroba się nie rozwija, no to są zadania w zakresie profilaktyki, ale 

proszę bardzo, pan Starosta. 

 

Starosta Zbigniew Szumski -   ja rozumiem, że chodzi pani o profilaktykę zdrowotną. Tu się 

zgadzam, że trzeba by rozważyć spektakularne wyjście w ten temat, bo widzicie Państwo, że 

to jest taka rzecz, która przynosi efekty, często taki pozytywny nawet i wizerunkowo, bo 

zobaczcie jak często organizowane są przez inne struktury samorządowe, pikniki zdrowia. Nie 

wiem, czy tam ktokolwiek zostanie wyleczony, ale co się pod względem pi-arowym osiągnie, 

to się osiągnie. W naszej działalności w ochronie zdrowia jest ku temu poświęcona sesja i tutaj 

zbytnio nie chciałbym się rozwijać. Powiem tylko tyle, że jesteśmy większościowym 

udziałowcem spółki ratownictwo medyczne, która uratowała funkcjonowanie zespołów 

ratownictwa medycznego w kilku szpitalach na terenie województwa lubuskiego, w szpitalach 

niedawno należących do grupy Nowy szpital, a teraz Penta Hospitals International i jeszcze na 

terenie 2 innych województw. To jest też kilkadziesiąt milionów złotych kontraktu. Na dzisiaj 

23 zespoły ratownicze, z czego w przeciągu ostatnich 3 latach pojawiło się 19 nowych karetek. 

Na to wszystko są wypracowywane pieniądze z działalności tej Spółki, która generalnie ma się 

dobrze o szpitalu i generalnie o tych przekształceniach własnościowych, to w październiku czy 

tam we wrześniu na sesji temu poświęconej.  Powiem tylko tyle, że na szczęście w tym raporcie 

nie musiałem uwzględniać na przykład zagrożeń finansowych związanych z kiepską kondycją 

finansową szpitala,  bo to jest dzisiaj jeden z większych problemów dalej dla tych powiatów, 

które starają się aktywnie zarządzać tą strukturą. Jest to bardzo trudne. Myśmy podjęli decyzję 

o sprywatyzowaniu szpitala w 2008 roku i póki co do 2024 roku uważam, że była to decyzja 

bardzo dobra. Natomiast co przyniesie zmiana właściciela, bo to jest duży właściciel, duży 

Holding, jeden z największych funduszy inwestycyjnych w Europie Środkowo-Wschodniej, no 

to zobaczymy.  Trwa moment teraz taki, że jest układana na nowo struktura zarządcza tego 

przedsięwzięcia, to jest około 30 szpitali na terenie Polski, kilkanaście na terenie Czech, 

Słowacji, ileś tam zespołów ratownictwa, znaczy dużo jest tych zakładów opiekuńczo- 

leczniczych. Natomiast co do akcji profilaktycznych, to zgadzam się, mi też ich czasami 

brakuje.  

 

Przewodnicząca Rady Powiatu Urszula Miara - podczas ostatniej akcja, jaka się odbyła w 

parku Chopina, u  5 osób zdiagnozowano chorobę nowotworową przez to, że poszli na dosyć 

intensywne badania. To jest bardzo dużo. Do młodzieży też od razu kieruję taką informację, że 

na szpital jest w 100 % prywatny, kiedyś był powiatowy. Mądre zarządzanie i współpraca nawet 

jak ten szpital jest prywatny powiatu z ze szpitalem powoduje, że ten szpital się rozwija, ma się 

dobrze, wsłuchujemy się w głosy mieszkańców. Jakie kierunki leczenia trzeba wznowić albo 

zaktywizować, ale na przykład w powiecie krośnieńskim nieoględnie powiem, niewłaściwa 

była współpraca powiatu z właścicielem wtedy jeszcze niezrestrukturyzowanego innego 

szpitala i ta współpraca padła i mieszkańcy przez jakiś czas nie mieli się gdzie leczyć. Mądra 

uwaga ze strony Pani radnej, że dla młodzieży nie mamy aż tak wiele do zaoferowania, dlatego 

tym bardziej cenna jest Wasza obecność i Wasze funkcjonowanie w Radzie Młodzieżowej, 

będziemy Was słuchać, będziemy współpracować i będziemy wdrażać takie rozwiązania, 

żebyście w tym powiecie szczęśliwi realizowali się nie tylko w tym procesie naukowym.   
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Starosta Zbigniew Szumski -   nawiązując do pikników, które się gdzieś tam odbywają, to są 

sytuacje takie, że ktoś tam ogłasza, że będziemy robić darmowe szczepienia dla seniorów, gdy 

tymczasem darmowe szczepienia dla seniorów są darmowe. Trzeba po prostu, jeżeli już robić, 

to robić to mądrze, bo tak samo generalnie jest problem z tym, że ludzie nie korzystają z tych 

działań profilaktycznych, które mogą robić w ramach NFZ u, to jest ta profilaktyka na przykład 

40+, 50+, czy profilaktyka chorób krążenia. To Wszystko jest w NFZ tylko trzeba po prostu 

kiedyś rano wstać i iść do laboratorium i zrobić sobie chociaż badania krwi. Ale to ludzie po 

prostu o tym nie wiedzą, a faceci się boją. 

 

Więcej głosów radnych nie było.  

 

Następnie Przewodnicząca Rady Powiatu Urszula Miara przeszła do realizacji następnego 

podpunktu, czyli: 

-  głosy mieszkańców.  

 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że w debacie nad raportem mogą uczestniczyć także 

mieszkańcy Powiatu Świebodzińskiego po uprzednim zgłoszeniu się według artykułu 30a 

ustawy z dnia 5 czerwca 1998r. o samorządzie powiatowym.  

Nikt z mieszkańców się nie zgłosił do udziału w debacie nad raportem. Zatem Przewodnicząca 

Rady zamknęła pkt 6 a) porządku obrad.  

 

Po wyczerpaniu podpunktu a) Przewodnicząca Rady przeszła do podpunktu b). 

 

b) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu wotum zaufania (Druk Nr 558). 

 

Przewodnicząca Rady Powiatu Urszula Miara poinformowała, że Radni otrzymali projekt 

uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu wotum zaufania (Druk Nr 558) wraz z 

materiałami na sesję. (Projekt uchwały stanowi załącznik nr 8 do protokołu). Przewodnicząca 

odczytała treść projektu uchwały, następnie stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła 

głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały. 

 

Głosowało 14 radnych, 14za, 0przeciw, 0wstrz., w związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr XLIX/357/2023 w sprawie udzielenia 

Zarządowi Powiatu Świebodzińskiego wotum zaufania. Uchwała została podjęta w trybie 

jawnym, bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady. Uchwała stanowi 

załącznik nr 9, a imienny wykaz głosowania załącznik nr 10. 

 

Następnie Przewodnicząca Rady Powiatu Urszula Miara złożyła gratulacje Zarządowi 

Powiatu z tytułu otrzymanego wotum zaufania.  

 

Ad.7 

Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego 

za 2022 rok: 

a) zapoznanie się z: 

- sprawozdaniem rocznym z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk 

Nr 540); 

- sprawozdaniem finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 550); 

- opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 549); 

- informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 2022 

roku (Druk Nr 539); 
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b) odczytanie opinii komisji stałych i komisji rewizyjnej Rady Powiatu; 

c) dyskusja; 

d) podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Powiatu Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2022 rok (Druk 

Nr 560). 

a) 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara poinformowała, że sprawozdanie roczne z wykonania 

budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 540) zostało przesłane Radnym oraz 

Regionalnej Izbie Obrachunkowej w Zielonej Górze w ustawowym terminie i było ono 

przedmiotem obrad poszczególnych komisji stałych Powiatu Świebodzińskiego. 

(Sprawozdanie stanowi załącznik nr 11 do protokołu)  

  

Przewodnicząca Rady Urszula Miara dodała, że dyskusja jest przewidziana w ppkt c).  

 

Pytań i uwag nie zgłoszono do tego sprawozdania, wobec tego Przewodnicząca Rady 

stwierdziła, że Rada Powiatu Świebodzińskiego zapoznała się ze sprawozdaniem rocznym z 

wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 540).  

 

Przewodnicząca Rady przeszła do następnego podpunktu tj. zapoznania się ze sprawozdaniem 

finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 550). (Sprawozdanie stanowi 

załącznik nr 12 do protokołu) Dodała, że sprawozdanie to było również przedmiotem obrad 

poszczególnych komisji stałych Powiatu Świebodzińskiego. Zapytała, czy do tego 

sprawozdania są jeszcze jakieś dodatkowe pytania.  

 

Pytań nie zgłoszono, w związku z tym Przewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Powiatu 

Świebodzińskiego zapoznała się ze sprawozdaniem finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 

2022 rok (Druk Nr 550) i przeszła do kolejnego podpunktu tj. zapoznanie się opinią Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania budżetu Powiatu 

Świebodzińskiego za 2022 rok.  

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara poprosiła Skarbnika Powiatu o przedstawienie tej opinii.  

 

Skarbnik Powiatu Dorota Karbowiak odczytała uchwałę Nr 265/2023 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 26.04.2023 r. w sprawie wydania 

opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 

549) zgodnie z załącznikiem nr 13 do protokołu. Opinia jest pozytywna.  

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara podziękowała Pani Skarbnik za odczytanie opinii i 

stwierdziła, że Rada Powiatu Świebodzińskiego zapoznała się z opinią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze z 26.04.2023 r. w sprawie wydania opinii o sprawozdaniu z 

wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2022 rok (Druk Nr 539), a następnie przeszła 

do kolejnego podpunktu tj. zapoznanie się z informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu 

Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 2022 roku (Druk Nr 539). (Informacja stanowi załącznik 

nr 14 do protokołu) Wyjaśniła, że Zarząd Powiatu złożył tą informację do zapoznania się w 

ustawowym terminie i była ona przedmiotem obrad Komisji stałych, na których nie zgłoszono 

żadnych wątpliwości. 

 

Pytań i uwag nie zgłoszono żadnych pytań do przedstawionej informacji. Wobec tego 

Przewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Powiatu Świebodzińskiego zapoznała się z 

informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 2022 

roku (Druk Nr 539). Po wyczerpaniu podpunktu a) Przewodniczący Rady przeszła do 
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podpunktu b). 

 

b) odczytanie opinii komisji stałych i komisji rewizyjnej Rady Powiatu; 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara poprosiła poszczególnych Przewodniczących Komisji 

stałych i Komisji Rewizyjnej o odczytanie opinii. 

 

Przewodnicząca Komisji Edukacji, Spraw Społecznych, Kultury i Sportu Jolanta Starzewska 

odczytała pozytywną opinię Komisji Edukacji, Spraw Społecznych, Kultury i Sportu Rady 

Powiatu Świebodzińskiego z dnia 13 czerwca 2023 r. zgodnie z załącznikiem nr 15. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Regionalnego Krzysztof Warcholik odczytał 

pozytywną opinię Komisji Budżetu i Rozwoju Regionalnego Rady Powiatu Świebodzińskiego 

z dnia 13 czerwca 2023 r. zgodnie z załącznikiem nr 16. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Alojzy Jokiel odczytał pozytywną opinię Komisji 

Rewizyjnej Rady Powiatu Świebodzińskiego z dnia 25 maja 2023 r. zgodnie z załącznikiem nr 

17. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara podziękowała za przedstawienie opinii i przeszła do 

kolejnego podpunktu obrad. 

 

c) dyskusja; 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara otworzyła dyskusję.  

 

Radny Mirosław Algierski - Szanowni Państwo! Wysoka Rado! Każde podsumowanie roku, 

udzielenie absolutorium, wiąże się z oceną zarządu, jego pracy za ubiegły rok. Ja chciałbym tę 

pracę w roku 2022 ocenić przez pryzmat 2 pozycji: mieszkańca i członka komisji skarg i 

wniosków. Ogólna ocena wykonania budżetu przedstawiona dzisiaj jest jasna, dobrze, 

pozytywnie wykonano zadania, budżet realizowano właściwie, uwag ani problemów i skarg w 

międzyczasie nie było. Ale ta dobra realizacja zadań wiąże się z tym, że Zarząd współpracował 

aktywnie cały okres czasu z komisjami, z Radą, przekazywał na bieżąco informacje o 

planowanych zadaniach i podejmowanych pracach, a to był stały element pracy zarządzania 

powiatem. Ta forma zarządzania, czyli konsultowanie, informowanie o czymś, co chcemy 

zrobić, jak to chcemy wykonać, następuje z roku na rok coraz lepiej i to jest dobra rzecz, bo 

zarządzać trzeba z ludźmi. Nikt nie ma przypisanej wiedzy, że tylko my wiemy, nieraz sugestie 

ludzi, mówię tu o wszystkich mieszkańcach, czyli wójta, instytucja, która coś przekazuje jest 

potrzebna i niezbędna. To dawało wsparcie takie, że pracownicy starostwa pracowali aktywnie, 

byli zaangażowani w realizację zadań, tak samo w jednostkach podległych. Wymienię tylko 

niektóre efekty pracy i organizacji za rok ubiegły. Starosta wspomniał, że pracownicy domów 

pomocy społecznej otrzymali zwyżkę wynagrodzenia. Była taka petycja skierowana do Rady 

Powiatu. Tą petycję Komisja skierowała do Zarządu, Zarząd wnikliwie przeanalizował, co 

skutkowało podwyżką wynagrodzeń, za co ludzie byli wdzięczni, zadowoleni. To samo 

dotyczyło pracowników naszego starostwa. Oczekiwania są może większe, ale podwyżki były. 

Usprawnienia pracy jakby wprowadzono. Wymieniono w całym starostwie komputery.  

Prowadzono Biuro Podawcze, które usprawnia system przyjmowania petentów, obywatela 

mieszkańca i przyjmowania pism wszelkiego rodzaju. To podnosi rangę, a jednocześnie 

usprawnia pracę. Wymieniono w całym budynku centralne ogrzewanie. Ono nie było 

wymieniane chyba od czasów poprzednich właścicieli. Jest ono funkcjonalne, lepsze, 

oszczędzamy na ogrzewaniu, czyli na zużyciu gazu, który jest używany do tego ogrzewania. 

Prowadzono cały rok prace i uzgodnienia z wójtami oraz wojewodą nad utworzeniem 
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stanowiska powiatowego konserwatora zabytków. Tylko był trudny wybór, było kilku chętnych 

na objęcie tego stanowiska, jednak to się nie udawało. Efekt jest taki, że w tym roku mamy. 

Zmodernizowano warsztaty terapii zajęciowej. W wydziale geodezji zrealizowano w roku 

ubiegłym kilka projektów, które pomagają dla mieszkańców i geodetów w ich codziennej pracy. 

Zrobiono usługi e-usługi, które dają szansę, że można pobierać dokumentację. System 

informatyczny akurat w przypadku geodezji pomógł w pracy i przyspieszył realizację zadań. 

Oświata jest zagadnieniem takim, gdzie kilka lat temu przeprowadzono duże reorganizacje, 

przeprowadzono reorganizację ilości szkół z profilami, wyprowadzono system zarządzania 

finansowego. To wszystko stwarza, że na dzień dzisiejszy szkoły pod względem finansowym 

funkcjonowały dobrze. Można jedynie spróbować poprawić poziom nauczania. Wydatki 

inwestycyjne były realizowane dobrze i właściwie. Dziękuję dla Zarządu, dla wszystkich 

pracowników, którzy się angażowali, aby ten budżet był tak dobrze zrealizowany z pożytkiem 

dla mieszkańca. To tyle, dziękuję. 

 

Więcej chętnych do zabrania głosu w dyskusji nie było, wobec tego Przewodnicząca Rady 

zamknęła dyskusję nad sprawozdaniem z wykonania budżetu za rok 2022 i przeszła do 

kolejnego podpunktu. 

 

d) podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Powiatu Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2022 rok 

(Druk Nr 560). 

 

Przewodnicząca Rady Powiatu Urszula Miara poinformowała, że Radni otrzymali projekt 

uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Powiatu 

Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2022 rok (Druk Nr 560)  z 

materiałami na sesję. (Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu). 

 

Pytań i uwag nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady odczytała treść projektu 

uchwały, a następnie stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła głosowanie nad przyjęciem 

projektu uchwały.  

 

Głosowało 14 radnych, 14za, 0przeciw, 0wstrz., w związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr XLIX/358/2023 w sprawie rozpatrzenia 

i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Powiatu Świebodzińskiego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2022 rok. Uchwała stanowi załącznik nr 19, a imienny 

wykaz głosowania załącznik nr 20. 

 

Następnie Przewodnicząca Rady Urszula Miara przeszła do kolejnego punktu obrad. 

 

Ad.8 

Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium: 

a) zapoznanie się ze stanowiskiem Komisji Rewizyjnej; 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana Alojzego Jokiela 

o przedstawienie stanowiska Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Alojzy Jokiel przedstawił wniosek Komisji Rewizyjnej z 

dnia 25 maja 2023 r. w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Powiatu Świebodzińskiego 

zgodnie z załącznikiem 21 do protokołu. Komisja Rewizyjna wystąpiła z wnioskiem 

o udzielenie absolutorium Zarządowi Powiatu. 
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Przewodnicząca Rady podziękowała Przewodniczącemu Komisji Rewizyjnej za złożenie 

wniosku i przeszła do kolejnego podpunktu. 

 

b) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o 

wniosku Komisji Rewizyjnej (Druk Nr 557); 

 

Skarbnik Powiatu Dorota Karbowiak odczytała uchwałę Nr 355/2023 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 26.05.2023 r. w sprawie wydania 

opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Świebodzińskiego o udzielenie 

absolutorium Zarządowi Powiatu z tytułu wykonania budżetu Powiatu za 2022 rok zgodnie z 

załącznikiem nr 22. Opinia jest pozytywna. Następnie Przewodnicząca Rady przeszła do 

kolejnego podpunktu obrad. 

 

c) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Świebodzińskiego 

(Druk Nr 559). 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara poinformowała, że Radni otrzymali projekt uchwały w 

sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Świebodzińskiego (Druk Nr 559) wraz z 

materiałami na sesję. (Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu). Był on również 

przedmiotem obrad poszczególnych Komisji stałych, które wyraziły pozytywne opinie. 

Zapytała, czy są pytania i uwagi do projektu uchwały. Pytań i uwag nie zgłoszono, zatem 

Przewodnicząca Rady odczytała treść projektu uchwały w sprawie udzielenia absolutorium 

Zarządowi Powiatu, a następnie stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła głosowanie nad 

przyjęciem projektu uchwały.  

 

Głosowało 14 radnych, 14za, 0przeciw, 0wstrz., w związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr XLIX/359/2023 w sprawie absolutorium 

dla Zarządu Powiatu Świebodzińskiego. Uchwała została podjęta w trybie jawnym, 

bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady. Uchwała stanowi załącznik nr 24, 

a imienny wykaz głosowania załącznik nr 25.  

 

Przewodnicząca Rady złożyła gratulacje Staroście, Zarządowi Powiatu, Pani Skarbnik Dorocie 

Karbowiak oraz wszystkim pracownikom Starostwa oraz jednostek organizacyjnych powiatu z 

tytułu uzyskania absolutorium za rok 2022 rok.  

 

Starosta Zbigniew Szumski - bardzo dziękuję za te głosowania w zasadzie 3, taka teraz jest 

procedura, że w sumie nie wiadomo, które najważniejsze, ale absolutorium za wykonanie 

budżetu to jakby też potwierdzenie tego pierwszego wotum zaufania. Dziękuję wszystkim 

siłom politycznym, które tutaj funkcjonują w Radzie. Dziękuję przede wszystkim za 

merytoryczną pracę członkom Forum Samorządowego, członkom PIS tworzącym ten układ 

zarządzający i bezpośrednio odpowiedzialny na przykład za realizację budżetu. Dziękuję 

przedstawicielom Platformy Obywatelskiej i PSL za wsparcie merytoryczne tam, gdzie trzeba 

i wszystkim przede wszystkim dziękuję za merytoryczną dyskusję. Bezpartyjnym o 

samorządowcom też dziękuję. Też dziękuję za współpracę radnym i udzielenie absolutorium z 

realizacji budżetu. Po raz kolejny mam okazję podziękować pani Dorocie Karbowiak za 

współpracę. Ja przypomnę, że została odznaczona teraz medalem za zasługi dla samorządu 

lokalnego. To odznaczenie jest ministerialne, także gratuluję i potwierdzeniem tego jest dzisiaj 

absolutorium.  

Następnie Starosta wręczył bukiet kwiatów pani Dorocie Karbowiak Skarbnikowi Powiatu. 

  

 



BR.0002.1.6.2023.BC 

__________________________________________________________________________________ 
PROTOKÓŁ NR XLIX/2023 z XLIX zwyczajnej Sesji Rady Powiatu Świebodzińskiego odbytej 14 czerwca 2023  w 

siedzibie Starostwa Powiatowego w Świebodzinie, ul. Kolejowa 2 
Strona 14 z 21 

O godz.10.37 Przewodnicząca Rady zarządziła 15 minutową przerwę w posiedzeniu Rady do 

godz.11.00. 

 

Po przerwie o godz. 11.00  Przewodnicząca Rady Urszula Miara wznowiła obrady, stwierdziła, 

że obecnych jest 14 radnych i przeszła do kolejnego punktu obrad. 

  

Ad.9 

Podjęcie uchwał: 

1/projekt uchwały w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na 

terenie Powiatu Świebodzińskiego w 2023 r. (Druk Nr 561), który radni otrzymali wraz z 

materiałami na sesję stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara zapytała, czy są pytania lub uwagi do projektu tej 

uchwały. 

 

Pani Anna Iwachów Główny Specjalista Zespołu Stanowisk ds. Edukacji i Zadań 

Społecznych w imieniu Zarządu Powiatu zgłosiła autopoprawkę  do projektu uchwały w 

sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Powiatu 

Świebodzińskiego w 2023 r. (Druk Nr 561), z uwagi na oczywistą omyłkę pisarską, a którą 

Zarząd przyjął w dniu dzisiejszym. Następnie ją odczytała zgodnie z załącznikiem nr 27. 

Dodała, że otrzymaliśmy pozytywne opinie od samorządów gmin oraz pozytywną opinię od 

Izby Aptekarskiej z uwagą właśnie o tej autopoprawce z uwagi na omyłkę pisarską.  

 

Pytań i uwag do autopoprawki nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady Urszula 

Miara stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła głosowanie nad przyjęciem autopoprawki 

Zarządu Powiatu  do projektu uchwały.  

 

Głosowało 14 radnych (14za, 0przeciw, 0wstrz.). W związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie przyjęła autopoprawkę Zarządu Powiatu z dnia 14.06.2023r. 

do projektu uchwały w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na 

terenie Powiatu Świebodzińskiego w 2023 r. Głosowanie imienne stanowi załącznik nr 28. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara  zapytała, czy są pytania lub uwagi do projektu uchwały 

z uwzględnieniem autopoprawki.  

 

Pytań i uwag nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady stwierdziła kworum (14 

radnych) i zarządziła głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały wraz z autopoprawką. 

 

Głosowało 14 radnych (14za, 0przeciw, 0wstrz.) w związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr XLIX/360/2023 w sprawie ustalenia 

rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Powiatu Świebodzińskiego w 

2023 r.  Uchwała stanowi załącznik nr 29, a imienny wykaz głosowania załącznik nr 30. 

 

2/projekt uchwały w sprawie pozbawienia odcinka drogi nr 1217F relacji Jordanowo – Wilenko 

- Szczaniec, na działkach ewidencyjnych nr 56/8, 56/9 położonych w obrębie m. Wilenko 

kategorii drogi powiatowej (Druk Nr 562), który radni otrzymali wraz z materiałami na sesję 

stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara zapytała, czy są pytania lub uwagi do projektu tej 

uchwały. 
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Pytań i uwag nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady stwierdziła kworum (14 

radnych) i zarządziła głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały. 

 

Głosowało 14 radnych (14za, 0przeciw, 0wstrz.) w związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr XLIX/361/2023 w sprawie pozbawienia 

odcinka drogi nr 1217F relacji Jordanowo – Wilenko - Szczaniec, na działkach 

ewidencyjnych nr 56/8, 56/9 położonych w obrębie m. Wilenko kategorii drogi powiatowej.  

Uchwała stanowi załącznik nr 32, a imienny wykaz głosowania załącznik nr 33. 

 

3/projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023 Powiatu 

Świebodzińskiego (Druk Nr 563), który radni otrzymali wraz z materiałami na sesję stanowi 

załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara zapytała, czy są pytania lub uwagi do projektu tej 

uchwały. 

 

Skarbnik Dorota Karbowiak w imieniu Zarządu Powiatu zgłosiła 2 autopoprawki  do projektu 

uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023 Powiatu Świebodzińskiego, które 

Zarząd przyjął w dniu dzisiejszym. Następnie odczytała te autopoprawki. 

Pierwsza autopoprawka dotyczy zwiększenia dochodów i wydatków o kwotę 206.294 zł 

(załącznik nr 35). 

Autopoprawka Nr 2 dotyczy zwiększenia dochodów i wydatków o kwotę 977.611 zł (załącznik 

nr 36). 

 

Starosta Zbigniew Szumski przedstawił dodatkowe wyjaśnienia do autopoprawki nr 2. 

Wyjaśnił, że nie pojawią się dodatkowe koszty, tylko nastąpi zwiększenie zakresu zadania i taka 

jest możliwość, aby objąć jeszcze i zrobić skrzyżowanie ulic Poznańskiej, Łąk Zamkowych i 

Grottgera. Tak, żeby to skrzyżowanie też zostało uporządkowane przy tej okazji i wyliczenia 

mówią o kwocie około 500.000 zł i mamy możliwość taką, żeby wystąpić do Banku 

Gospodarstwa Krajowego na podstawie protokołu konieczności o przywrócenie wysokości 

pierwotnej promesy, którą otrzymaliśmy na to zadanie. W rezerwie będzie jeszcze z 250- 

300.000, bo rzeczywiście może gdzieś tam roboty dodatkowe czy koszty dodatkowe się 

pojawią. Ten ruch jest związany z poszerzeniem zakresu zadania, natomiast jeżeli chodzi o 

autopoprawkę pierwszą, to sytuacja jest trochę bardziej skomplikowana. Dwa zadania znikają 

z budżetu umiejscowione na terenie gminy Łagów, pierwsze będzie odłożone w czasie, to 

znaczy przejście dla pieszych na ulicy Chopina, wnioskowaliśmy o pieniądze zewnętrzne na 

współfinansowanie tego zadania i nadal nie otrzymaliśmy. Otrzymaliśmy na 2 inne projekty, 

między innymi w Ołoboku.  W tym czasie na to zadanie, czyli na przejście dla pieszych na 

Chopina nie dostaliśmy pieniędzy, odłożymy w czasie, zrobimy je przy innej okazji i 

dokumentacja na ulicę Sulęcińską. Tam było zapisanych 16.000 zł. My też jej nie będziemy 

robić dlatego, że na przełomie roku 22/23 zrobił tam dokumentację Wójt gminy Łagów i ona 

jest gotowa. Te pieniądze znikają z gminy Łagów dlatego, że mają być przeznaczone na 

dofinansowanie zakupu samochodu dla KP PSP w Świebodzinie. Tutaj niestety trwał konflikt  

między naszą spółką ratownictwem medycznym a Komendą Powiatową Państwowej Straży 

Pożarnej, która zapowiedziała, iż nie przedłuży wznowienia zespołów ratowniczych na 

Komendzie Powiatowej Straży Pożarnej. W związku z tym podjęte zostały starania o to, żeby 

znaleźć nowe umiejscowienie. Takie zostało znalezione w dawnym Domu Pożegnań na ulicy 

Młyńskiej. Tam przy szpitalu będą miały mieć siedzibę zespoły ratownictwa medycznego. 

Tylko żeby je tam umiejscowić, trzeba było zrobić projekty, trzeba było zrobić uzgodnienia nie 

tylko na ten obiekt, ale jeszcze będzie potrzeba pomieszczeń w prosektorium, z których część 

przejdzie na potrzeby zespołu ratownictwa medycznego. Trzeba będzie wybudować wiaty na 
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terenie tam przyległym, żeby karetki nie stały na deszczu i śniegu. Także łącznie pani Prezes 

Szpitala szacuje, że będzie to kosztować ok 600.000 zł, nie mówiąc o czasie. I w tym momencie 

mamy sytuację taką, że zostaliśmy w bardzo niekomfortowej sytuacji, bo tak naprawdę nie 

nasze zobowiązania starało się pokryć naszym kosztem. Zwrócił się do nas z Komendant 

Powiatowej Straży Pożarnej z propozycją taką, żebyśmy dołożyli 80.000 my, Łagów tam chyba 

ze 100 czy 200.000 i żebyśmy dołożyli się do nowego samochodu dla Komendy Straży 

Powiatowej w Świebodzinie. Natomiast wtedy straż pożarna przekaże w miarę nowy samochód 

dla OSP w Jemiołowie. Jak podjęliśmy interwencję u Wojewody, to w tej chwili sytuacja jest 

taka, że jest przedłużona umowa na zespoły ratownictwa medycznego do końca roku z 

możliwością taką, że jeżeli prace budowlane się przeciągną na pierwszy, czy 2 kwartał, to 

również ona będzie przedłużona, także w tej chwili pani Prezes Cieplicka może prowadzić 

prace. Nazbieraliśmy 55.000 zł, kończmy ten konflikt, pieniądze przeznaczymy na kupno tego 

nowego auta dla KPPSP, a potem zostanie przekazany inny samochód dla OSP w Jemiołowie, 

choć powinna być inna kolejność.  

 

Więcej pytań i uwag do autopoprawek nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady 

Urszula Miara stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła głosowanie nad przyjęciem 

pierwszej autopoprawki Zarządu Powiatu  do projektu uchwały.  

 

Głosowało 14 radnych (14za, 0przeciw, 0wstrz.). W związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie przyjęła autopoprawkę Zarządu Powiatu z dnia 14.06.2023r. 

do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023 Powiatu 

Świebodzińskiego. Głosowanie imienne stanowi załącznik nr 37. 

 

Następnie Przewodnicząca Rady Urszula Miara stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła 

głosowanie nad przyjęciem autopoprawki Nr 2 Zarządu Powiatu  do projektu uchwały.  

 

Głosowało 14 radnych (14za, 0przeciw, 0wstrz.). W związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie przyjęła autopoprawkę Nr 2 Zarządu Powiatu z dnia 

14.06.2023r. do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023 

Powiatu Świebodzińskiego. Głosowanie imienne stanowi załącznik nr 38. 

 

Pytań i uwag do projektu uchwały z uwzględnieniem autopoprawek nie zgłoszono, wobec tego 

Przewodnicząca Rady stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła głosowanie jawne imienne 

nad przyjęciem projektu uchwały z uwzględnieniem autopoprawek.  

 

Głosowało 14 radnych (15za, 0przeciw, 0wstrz.) w związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr XLIX/362/2023 w sprawie zmiany 

uchwały budżetowej na rok 2023 Powiatu Świebodzińskiego. Uchwała stanowi załącznik nr 

39, a imienny wykaz głosowania załącznik nr 40.  

 

4/projekt uchwały w sprawie zmian wieloletniej prognozy finansowej Powiatu 

Świebodzińskiego na lata 2023-2035 (Druk Nr 564), który radni otrzymali wraz z materiałami 

na sesję  stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara zapytała, czy są pytania lub uwagi do projektu tej 

uchwały. 

 

Skarbnik Dorota Karbowiak w imieniu Zarządu Powiatu zgłosiła autopoprawkę do projektu 

uchwały w sprawie zmian wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Świebodzińskiego na lata 

2023-2035 (Druk Nr 564), którą Zarząd przyjął w dniu dzisiejszym. Następnie odczytała treść 
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tej autopoprawki zgodnie z załącznikiem nr 42 do protokołu. 

 

Pytań i uwag do autopoprawki nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady Urszula 

Miara stwierdziła kworum (14 radnych) i zarządziła głosowanie nad przyjęciem autopoprawki 

Zarządu Powiatu  do projektu uchwały.  

 

Głosowało 14 radnych (14za, 0przeciw, 0wstrz.). W związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie przyjęła autopoprawkę do projektu uchwały w sprawie zmian 

wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Świebodzińskiego na lata 2023-2035. Głosowanie 

imienne stanowi załącznik nr 43. 

 

Przewodnicząca Rady Urszula Miara  zapytała, czy są pytania lub uwagi do projektu uchwały 

z uwzględnieniem autopoprawki.  

 

Pytań i uwag nie zgłoszono, wobec tego Przewodnicząca Rady stwierdziła kworum (14 

radnych) i zarządziła głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały z uwzględnieniem 

autopoprawki.  

 

Głosowało 14 radnych (14za, 0przeciw, 0wstrz.) w związku z tym Rada Powiatu 

Świebodzińskiego jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr XLIX/363/2023 w sprawie zmian 

wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Świebodzińskiego na lata 2023-2035. Uchwała 

stanowi załącznik nr 44, a imienny wykaz głosowania załącznik nr 45.  

 

Opinie komisji do w/w projektów uchwał stanowią załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Ad.10 

Radny Mieczysław Czepukowicz - 27 maja tego roku był obchodzony w Państwowej Szkole 

Muzycznej w Świebodzinie Dzień Samorządowca. Bardzo się zdziwiłem, gdy zobaczyłem  na 

Facebooku Powiatu Świebodzińskiego wszystkich naszych Kolegów, Koleżanki 

odznaczonych, tylko zastanawiałem się, dlaczego tylko i wyłącznie byli to przedstawiciele PIS-

u i Forum Samorządowego, a nie było żadnych przedstawicieli z PSL-u, PO, czy bezpartyjni. 

Myślałem i doszedłem do wniosku, że chyba zostaliśmy podzieleni. Myślałem cały czas, że na 

poziomie powiatu takiego podziału nie ma, że razem chodzimy pod pomnik, spotykamy się 

razem, robimy, a jednak się myliłem. Myślałem, że to tylko dotyczy Parlamentarzystów, bo tam 

bardzo to widać w telewizji. A u nas jak tutaj pan Starosta chwilę temu mówił, są burzliwe 

dyskusje na komisjach, są na sesjach, ale mamy jedno zdanie. Zresztą jak spojrzeć na tablicę, 

którą tu mamy obok, było dzisiaj pokazane, że ta opozycja to nie jest, że tak powiem wredna, 

tylko konstrukcyjna i ona wie za czym głosuje i co głosuje, zabolało mnie to bardzo, dlaczego 

my z opozycji nie możemy być zaproszeni? A co zresztą by się stało,  tym bardziej, że ta 

uroczystość odbywała się w Świebodzinie? Co by się stało, jakby któryś z nas został 

zaproszony? Na tym na tym spotkaniu wręczał i dekorował pan Wojewoda.  Jako opozycja 

staramy się być zawsze konstruktywni. Mam ogromny żal za to, że nas się nie zaprasza.  

 

Starosta Zbigniew Szumski -  była to uroczystość wojewódzka, której gospodarzem był 

Wojewoda Lubuski. Listę nazwisk z administracji zespolonej, czyli tej rządowej, państwowej 

układał Wojewoda Lubuski ze swoimi służbami. Natomiast co do samorządowców przyjęta 

była zasada taka, jaka istnieje odkąd pamiętam, że zaproszenia dostawali wójtowie, 

burmistrzowie i przewodniczący rad. Byli tam nie tylko przedstawiciele tych 2 ugrupowań, o 

których Pan mówił, tylko w zasadzie przedstawiciele wszystkich ugrupowań. Trzeba to było 

ogarnąć pod względem liczby osób, bo samych takich zaproszeń do wójtów, burmistrzów i 

przewodniczących rad było zdecydowanie więcej niż miejsc i tyle w tym temacie. Także to tyle 
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co mam do powiedzenia.  

 

Radny Mieczysław Czepukowicz - Panie Starosto! Proszę mi odpowiedzieć, kto wytypował 

osoby do odznaczenia: Marcin Minta, Alicja Hoppen-Anyszko, Krzysztof Warcholik, Dorota 

Karbowiak, Tomasz Olesiak,  Andrzej Bartoszewicz i Pani Przewodnicząca Urszula Miara. 

 

Starosta Zbigniew Szumski -  proszę zapytać się radnego Możejko jaki jest tryb przyznawania 

odznaczeń w tym państwie. Muszą odpowiednie, uprawnione do tego osoby zgłosić 

kandydaturę do odznaczeń. I tak to się odbywa, czy w Polskim Związku Łowieckim, czy 

wędkarskim, czy w strukturach rządowych, to wszędzie tak jest.  

 

Radny Michał Motowidełko - Pani Przewodnicząca! Panie Starosto! Szanowni Radni! W 

temacie poruszonym przez pana radnego Czepukowicza, to tak jak Starosta wcześniej 

przedstawił, to Pan Wojewoda i jego służby były odpowiedzialne za zaproszenia.  Zaproszeni 

byli wszyscy burmistrzowie, przewodniczący wszystkich rad z całego województwa, więc nie 

była to jakaś impreza celowana. Pojawiali się tam  również ci samorządowcy, którzy że tak 

powiem politycznie, dla polityków Prawa i Sprawiedliwości nie jest po drodze i oni tam byli i 

nikt nikogo nie eliminował. Ja sprawdziłem sobie na zdjęciach jeszcze specjalnie wczoraj, 

około 20 osób odznaczonych, z tego co ja wiem, że tam jest najprawdopodobniej tylko 3 

członków Prawa i Sprawiedliwości na 20 odznaczonych. Jeżeli chodzi o nasz powiat i j naszą 

strukturę, odznaczenie otrzymali Artur Kubacki za praktycznie ponad 20 letnią pracę w 

samorządzie za kilka kadencji bycia radnym, za przewodniczenie w komisjach, za bycie 

zastępcą przewodniczącego Rady Miejskiej w Świebodzinie. Odznaczenie otrzymał Krzysztof 

Warcholik, radny 3 kadencji, przewodniczący w tej kadencji choćby Komisji budżetu naszej 

jednostki. Odznaczenie otrzymała pani Anita Molicka za ponad dwudziestoletnią pracę w 

wydziale. I są to ludzie, którym powinno się pogratulować tych oznaczeń, powinno się bić 

brawo, bo nie dostali ich za to, że są w PIS-ie, a za swój wkład w rozwój samorządu, w rozwój 

jednostki, w rozwój struktury. Ja ze swojej strony tym wszystkim odznaczonym i tym z Prawa 

i Sprawiedliwości pozostałem tym z Forum Samorządowego, jak również pracownikom 

Starostwa Powiatowego w Świebodzinie chciałbym serdecznie pogratulować. Na pewno 

przyjdzie taki czas, że Pan też zostanie odznaczony. 

 

Radny Tomasz Możejko  - Panie Starosto! Ja zawsze cieszę się z każdego odznaczonego 

radnego i pracownika. Przekonuje mnie argumentacja pana radnego Motowidełko co do 

zasłużonych. Oczywiście liczba zasłużonych to jest więcej dla Województwa Lubuskiego, 

przez 30 lat niepodległości wszystkie opcje polityczne wręczają różne odznaczenia. Zasłużenie 

dla Województwa Lubuskiego poprzez srebrne,  złote Krzyże Zasługi, nie wiem do końca jaki 

był mechanizm. Natomiast ten mechanizm zawsze występuje w każdej opcji politycznej, jest 

skomplikowany, wynikający z różnego rodzaju układów, układów politycznych i nie tylko, 

ponieważ każdego można byłoby oznaczyć w każdym powiecie, a mennica musiałaby, że tak 

powiem drukować oznaczenia cały czas. Sądzę, że w przyszłości każdy otrzyma upragniony 

medal.  Rzeczywiście mogło być wrażenie takie, że są to osoby związane z daną opcją. Może 

poszedł ktoś zbyt daleko, należało wybrać osoby zasłużone, ale następne święta są przed nami. 

Wobec tego wszyscy mogą otrzymać zasłużony medal. Ja cieszę się, kiedy pani 

Przewodnicząca otrzymuje wyróżnienia i medale na terenie powiatu i województwa. Natomiast 

sądzę, że przy następnych wyróżnieniach, czy to będzie po tych wyborach parlamentarnych, 

czy przed wyborami samorządowymi, następne osoby to otrzymają. Cieszę się, że otrzymała to 

Pani Skarbnik, ponieważ przez wiele lat ciągnie ten powiat i to była naprawdę taka osoba 

merytoryczna. Radni również, każdemu przydałby się jak gdyby taki zastrzyk pozytywnej 

adrenaliny, witaminy C wstrzyknięty w odpowiednie miejsce. Natomiast należy też nie 

zapominać i w przyszłości żeby może odznaczyć osoby, które były tutaj w tym powiecie i też 
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się zasłużyły, nie tylko radni, którzy pełnią funkcję radnego, albo będą ubiegać się w sposób 

naturalny o reelekcję, ale te osoby, które tworzyły ten powiat, które funkcjonowały tu, a z 

drugiej strony też zrobiły dużo, jeżeli chodzi o sprawy administracyjne, bo są tu zasłużeni 

pracownicy, nawet dyrektorzy jednostek podległych, stąd przy okazji wrzucam taki pomysł. W 

innych powiatach jest nie tylko Laur Powiatowy, który przyznaje zarząd powiatu. Lista osób 

jest dosyć długa, ale nie aż taka, ale może by zarząd  ustanowił specjalną odznakę Lauru 

Powiatowego, który byłby przyznawany uchwały zarządu dla osób wybranych z zapisem w 

Regulaminie, że radni bieżącej kadencji nie mogliby tego otrzymać, tylko pracownicy, osoby 

zasłużone albo osoby z zewnątrz.  

  

Radny Mieczysław Czepukowicz  - ja nikomu nie wytykam, że on został oznaczony. Ja mogę 

tym ludziom każdemu z osobna pogratulować i tylko chodziło o jedną rzecz, żeby była jedność 

w tej grupie, która jest. Nas jest tylko 17. Poza tym ja nie chcę żadnego odznaczenia.  

 

Radny Szymon Pyrcz - Pierwszy problem, to jestem bardzo podbudowany, że 2 szkoły średnie 

liceum i stare  technikum idą w górę pod względem inwestycji, to, co powiedział jeszcze 

poprzednio trochę pan Algierski, żeby pod względem naukowym poszli jeszcze wyżej. Bo to 

co zrobione jest w liceum, to proszę jest wielkie uznanie. Ogrzewanie gazowe jest zrobione 

cudownie, za co dziękuję Panu Staroście. Inne remonty - ostatnio okna wymienione. Mam 

jeszcze prośbę, aby zrobić elewację na sali gimnastycznej. Również prowadzone są remonty w 

technikum. Nasze szkoły idą w górę, Powiat będzie miał nie tylko Uniwersytet Świebodziński, 

ale i Uniwersytet Techniczny w Świebodzinie również działa. To jest ta rzecz. Druga rzecz.   

Uważam, że na sesjach Rady powinni być obecni naczelnicy wydziałów, żeby byli docenieni, 

a szczególnie na najważniejszej sesji w roku - absolutoryjnej.  

 

Radny Michał Motowidełko - Pani Przewodnicząca! Panie Starosto! Szanowni Radni! W 

odniesieniu do słów pana radnego Pyrcza, które są bardzo cenne. Te słowa zwłaszcza dotyczącą 

inwestycji, infrastruktury edukacyjnej naszej w Świebodzinie. Programy, które zostały 

stworzone, zostały stworzone w kilku celach, między innymi po to, żeby wzmocnić potencjał 

inwestycyjny w samorządach, o to, żeby pieniądze trafiły do naszych lokalnych 

przedsiębiorców, zwłaszcza po tym okresie pandemicznym i postpandemicznym i po to, żeby 

wzmacniać strategię odpowiedzialnego rozwoju, czyli tych terenów takich mniejszych poza 

obszarami wielkomiejskimi i chciałbym powiedzieć, że nasz powiat, nasi radni Zarząd Powiatu 

z panem Starostą na czele, bardzo dobrze się w tą strategię wpisał i te środki pozyskiwał, ale 

pozyskiwanie środków to jedno, żeby te inwestycje mogły być wykonane, mogły być 

dokończone. Ważna jest jeszcze jedna, istotna rzecz, że środki na to są i tak jak wszyscy 

mogliśmy mieć plany 5 lat temu, 10 lat temu, 20, 30, 50, 70, jak w przypadku drogi Koźminku 

to musimy sobie zdawać z tego sprawę, że tych inwestycji nie byłoby, gdyby nie decyzje 

centralne i środki rządu premiera Mateusza Morawieckiego, rządu Prawa i Sprawiedliwości, 

które my tutaj w powiecie bardzo dobrze wykorzystujemy i wydajemy. Dziękuję.  

 

Radny Krzysztof Warcholik - Dziękuję Pani Przewodnicząca za głos, ja chciałem przedstawić 

informacje ze wspólnego posiedzenia Komisji budżetu, która się odbyła przedwczoraj z 

Radnymi Komisji budżetu Gminy Świebodzin. Z informacji uzyskanych od pana Burmistrza  

wiemy, że te rozmowy, nasze prace i koncepcje strefy płatnego parkowania w Świebodzinie na 

chwilę obecną nie będą realizowane, taką informację pan Burmistrz nam przekazał. Zapytałem, 

kiedy będą, nie potrafią odpowiedzieć, wskazać terminu, będą jakieś zmiany. Z tego, co 

przekazał będzie tych miejsc parkingowych na wszystkich ulicach w centrum miasta z 

planowanych 500 będzie ta liczba zmniejszona aż do 300. Czy to będzie dużo mniej miejsc 

parkingowych? Nie wiem, czy w takiej formie ta koncepcja jest dobrym rozwiązaniem, ale taką 

informację otrzymałem. I druga rzecz, o którą chciałem zapytać, czy pan Starosta może coś 
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wie, bo padła taka według mnie bardzo poważna deklaracja, informacja dotycząca wiaduktów 

kolejowych, które przechodzą lub są zorganizowane na naszych drogach. Rzekomo pan 

Burmistrz uczestniczył w spotkaniu z przedstawicielami PKP i stwierdził, że do 2032 roku, a 

więc w perspektywie niecałych 10 lat, będzie modernizowana trasa kolejowa Poznań-Berlin i 

oba nasze obiekty mostowe będą rozebrane, bo nie spełniają wymagań, wobec powyższego, na 

ile to jest już wiarygodne i na ile my jako powiat będziemy reagowali na to. Czy będziemy na 

to przygotowani wcześniej dlatego, że jeden most, o którym pan radny Czepukowicz tak od 

wielu lat mówi jest wersalem, został zrobiony na nowo, a drugi dotyczy ulicy Łużyckiej, którą 

też będziemy w najbliższym czasie prawdopodobnie realizować. Czy pan Starosta na ten temat 

wie, czy nie wie, czy to są na razie plany? Dziękuję. 

 

Starosta Zbigniew Szumski -  Kończąc, jakby temat poprzedni tej uroczystości i tych medali, 

powiem tak. O 3 osobach było tutaj mówione, pozostałe osoby zostały odznaczone na mój 

wniosek i na moje uzasadnienie. Uważam, że przyznane zostały słusznie, należały się. Druga 

sprawa, co do strefy płatnego parkowania historia się zaczyna powtarzać. Tam są jakieś 

komplikacje, było mówione wpierw, że przez nasz remont Wałowej zmieniają się warunki 

przetargu i warunki organizacji tej strefy, potem na samej Komisji była mowa też, że miejsca 

parkingowe muszą spełniać określone warunki techniczne, a jak zresztą było wiadomo na 

samym początku, że to trzeba zrobić organizację, to sprawa jasna.  Strasznie długo to wszystko 

trwa. Po prostu pozostaje nam czekać. Co nie wyklucza działań takich porządkowych, które by 

trochę w mieście uderzyły, bo wielki program dotyczący transportu lokalnego jest zrobiony. 

Trzeba by go próbować pomału wdrażać, ale w międzyczasie można było z tą linią, może nie 

trzeba będzie wielkiego projektu robić na ten transport lokaty. Co do kolei to była 

wideokonferencja, w której pracownicy Wydziału Dróg też w niej uczestniczyli, ale pokłosiem 

tego jest to, że jutro o 10 mamy tutaj Rady budowy związaną właśnie z tym z tymi wiaduktami, 

ma przyjechać ekipa projektowa i te wszystkie tematy, między innymi, o których pan mówił na 

tym etapie mocno zaawansowanych projektów mają być nam przedstawiane, co bez wątpienia 

w zależności od tego, na ile to już są rozwiązania przyjęte, będzie miał wpływ na politykę taką 

remontową i inwestycyjną w mieście. Dlatego my między innymi nie podejmowaliśmy działań 

na ulicy Zachodniej od tego skrzyżowania z Łukową, bo tam się dalej może bardzo dużo 

zmienić  i trzeba chwilę czasu i to wszystko dobrze i mądrze zaprojektować.  

 

Radny Mirosław Algierski - Każdy z nas jako radny ma kontakt z  mieszkańcami. Nieraz 

mieszkańcy się pytają, gdzie co można załatwić, a między nimi, że trzeba się udać do notariusza 

i trzeba poinformować, że w Świebodzinie jest tylko jeden notariusz. Pan Augustynowicz, który 

miał na ulicy 1 Maja kancelarię, ma zamkniętą, pożegnał się z tym światem. Także mamy i 

bazujemy tylko na jednym notariuszu. Jest to potrzebne, żeby wskazać ludziom, gdzie mają 

nieraz pójść po poradę, ewentualnie spisać pewne dokumenty, to tyle dziękuję.  

 

Radny Michał Motowidełko – Pani Przewodnicząca! Panie Starosto! Szanowni Radni! Odniosę 

się do słów radnego Warcholika, który wskazywał problemy z realizacją płatnej strefy 

parkowania w mieście ja. Jestem z nielicznych radnych, który się wstrzymał, był przeciwny tej 

koncepcji. Uważam tą koncepcję nie tyle za strefę płatnego parkowania, mającą na celu 

wskazanie miejsc rotacyjnych w mieście, tak żeby mieszkańcy mogli przyjechać do centrum i 

skorzystać z usług, jakie ulokowane są w centrum naszego miasta, ale miało kolokwialnie rzecz 

ujmując doić mieszkańców i z tego powodu, że to nie idzie do przodu się nie smucę. Jest jeszcze 

jedna kwestia, której chciałbym wspomnieć.  Jest to również kolejna obietnica pana Burmistrza, 

która realizowana już 5 lat nie doczeka realizacji w tej kadencji. Mam nadzieję, że mieszkańcy 

też go za to rozliczą. Dziękuję. 
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Radna Jolanta Starzewska – nawiążę do tego spotkania samorządowców, ponieważ to było 

święto samorządowców. Popieram wypowiedź pana radnego Czepukowicza,  nie chodziło mu 

w jego wypowiedzi o to, kto dostał medale tylko, że jesteśmy samorządowcami od wielu, wielu 

lat współdziałamy, tak jak pan Starosta podkreślił. I jeżeli nawet pan Wojewoda miał konkretny 

jakiś tam sposób doboru gości, bo to mieli być wójtowie, burmistrzowie, przewodniczący rad, 

a my byliśmy gospodarzem, to był nasz teren, to wypadałoby wspomnieć, że taka uroczystość 

jest, bo jak ktoś świętuje, to ma ludzi z zaplecza, którzy chcieliby również świętować i cieszyć 

się tym, że wśród naszych radnych naszych pracowników jest tak wiele osób, które zasłużyły 

się dla tego powiatu i przyznaję rację panu Czepukowiczowi, że tą informację powzięliśmy z 

Facebooka powiatowego. Myślę, że to nie jest tak, jesteśmy samorządowcami i działamy 

wspólnie dla dobra powiatu i myślę, że można było wspomnieć, albo może na komisjach, że 

odbyło się coś takiego, niestety nie miałem udziału w doborze gości i świętowaliśmy w takim 

a nie innym gronie było. Ja nie powiem, że było nam przykro, tylko byliśmy zaskoczeni, bo 

naprawdę jesteśmy samorządowcami, a to było święto samorządu. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Rady Powiatu Urszula Miara podała proponowany termin następnej sesji tj. 

27.09.2023 r. godz.9.  

 

Następnie Przewodnicząca Rady Urszula Miara złożyła wszystkim życzenia udanych wakacji. 

 

Ad.11 

Wobec zrealizowanego porządku obrad Przewodnicząca Rady Urszula Miara o godz. 11.55 

zamknęła XLIX zwyczajną sesję Rady Powiatu Świebodzińskiego VI kadencji.  

 

Sesje Rady Powiatu są, zgodnie z wymogami ustawy o samorządzie powiatowym, rejestrowane 

– protokół jest streszczeniem zarejestrowanych obrad. Pliki video z obrad udostępniane są na 

stronie internetowej Powiatu Świebodzińskiego oraz w Biuletynie Informacji Publicznej 

Powiatu Świebodzińskiego. Archiwalny zapis obrazu i dźwięku z obrad Rady Powiatu jest 

udostępniony w Biuletynie Informacji Publicznej Starostwa Powiatowego w Świebodzinie pod 

adresem: https://user.sesje.pl/video/6028eb5b-12d0-4bca-ae5d-08db6bce901a . 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

Protokołowała: Bernarda Czajkowska  

                             Przewodnicząca Rady 

Urszula Miara 
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